
دور رف��ت مرحله 
دنيا حيدري
   گزارش

گروه���ي لي��گ 
قهرمانان آسيا در 
حالي اين هفته به پايان مي رسد كه فولاد نماينده 
خوزستاني ايران پنج شنبه با آخال تركمنستان 
ديدار مي كند و سپاهان جمعه به مصاف التعاون 
عربستان تيم قعرنشين ليگ اين كشور می رود. 

دو نماين��ده ايران در حالي طي ام��روز و فردا براي 
بستن پرونده دور رفت مرحله گروهي ليگ قهرمانان 
در خاك عربستان به مصاف حريفان خود مي روند كه 
هر دو تيم هم سپاهان صدرنشين و هم فولادي كه 
به دليل بي تجربگي و بي دقتي فرصت صدرنشيني 
در گروه خود را از دست داد از شانس هاي صعود به 
مرحله حذفي هستند. البته به شرط آنكه همانند 
هفته دوم اين رقابت ها فرصت هاي به دست آمده را 

به سادگي از دست ندهند 
  فولاد – آخال؛ پنج شنبه ساعت 21:45

مصاف با الش��باب امارات مي توانس��ت نخستين 
پيروزي شاگردان نكونام در اين دوره از رقابت هاي 
ليگ قهرمانان آسيا باشد، اما فولاد كه به رغم يك 
بازي ديدني برابر الغرافه به تس��اوي رضايت داد و 
پيروزي براب��ر حريف اماراتي را هم به س��ادگي از 
دست داد، اين به گفته نكونام جريمه اشتباهي بود 

كه مرتكب شده بود. با وجود اين فولاد كه با كسب 
سه برد پي در پي در ليگ برتر ايران با روحيه و انگيزه 
خوبي قدم به اين رقابت ها گذاشته، هنوز فرصت 
دارد براي جب��ران چهار امتياز از دس��ت رفته اي 
كه منجر به حضور اين تيم در رده س��وم جدول با 
توجه به تفاضل گل كمتر نسبت به الشباب الاهلي 
شده است. مصاف س��اعت 21:45 امشب با آخال 
قعرنش��ين كه از دو بازي قبلي خود يك تساوي و 
يك باخت كسب كرده تا تنها با يك امتياز قعرنشين 
گروه باش��د، فرصتي طلايي براي فولاد است تا با 
بردي به موقع جايگاه��ش را در جدول رده بندي 
گروه C تغيير دهد و ش��انس خود را براي صعود 
از مرحله گروهي بيشتر كند، خصوصاً كه نتيجه 
رويارويي تيم هاي اول و دوم گروه)الغرافه و الشباب( 
مي تواند به سود شاگردان نكونام تمام شود. البته به 
شرط آنكه فولاد بعد از دو تساوي پي در پي موفق به 
شكست آخال تركمنستان شود تا نتيجه دور رفت 
مرحله گروهي ليگ قهرمانان بار ديگر براي اين تيم 
تكرار شود. فولاد فصل قبل با دو تساوي برابر السد 
قطر و النصر عربس��تان و يك برد مقابل الوحدان 
اردن، دور رفت را با كسب پنج امتياز به پايان برد، 
اما در دور برگشت با قبول سه شكست از راهيابي به 
مرحله حذفي بازماند. اتفاقي كه نكونام و شاگردانش 

در اين فصل از رقابت هاي ليگ قهرمانان آسيا در پي 
جبران آن هستند، اما رسيدن به اين هدف نيازمند 
دقت در به ثمر رساندن ضربات آخر است و كسب 
برتري مقابل حريف تركمنستاني كه مي تواند به 

معناي طي كردن نيمي از مسير صعود باشد. 
  التعاون – سپاهان؛ جمعه ساعت 21:45

شكست تيم هاي برنده هفته نخست در هفته دوم 
معادلات گروه C را به هم زد. نتايج جالب توجهي 
كه صدرنشيني سپاهان را به رغم قبول شكست 
برابر الدحيل به دنبال داش��ت. جايگاهي كه به 
لطف برتري پرگل س��پاهان در گام نخست برابر 
پاختاكور رقم خورد. موفقيتي كه مي توانس��ت 
جايگاه ياران نويدكيا در صدر جدول را مستحكم 
كند و شانس اين تيم براي صعود به مرحله حذفي 
را قبل از مصاف جمعه )ساعت 21:45( با التعاون 
عربستان افزايش دهد، اگر برخلاف انتظار نماينده 
اصفهاني ايران با تك گل دقيقه 84 اولونگا هر سه 
امتياز بازي را تقديم الدحي��ل نمي كرد. اتفاقات 
دور از انتظاري كه باعث ش��د مقابل امتيازهاي 
كسب ش��ده هر چهار تيم گروه C، عدد 3 حك 
شود. ياران نويدكيا، صدرنشين گروه حالا براي 
جبران شكست ناباورانه چند روز قبل برابر حريف 
قطري، خود را مهياي ديدار ب��ا نماينده ميزبان 

مي كنند. تيمي كه اگرچه در گام نخست موفق به 
برتري 2 بر يك مقابل الدحيل شد، اما در ادامه به 
پاختاكور باخت و حالا در سومين و آخرين ديدار 
دور رفت مرحله گروهي بايد برابر سپاهان اصفهان 
صف آرايي كند. نماينده مدعي ايران كه با تفاضل 
 Cگل بهتر نسبت به ساير تيم ها، صدر جدول گروه
را به اش��غال خود درآورده و درصدد مستحكم تر 
كردن اين جايگاه اس��ت. تيمي كه در مصاف با 
الدحيل نه فقط سه امتياز بازي را واگذار كرد كه 
رايان الموسي، مدافع ثابت خود را به دليل دريافت 
كارت قرمز و همچنين تاوامبا، مهاجم كامروني را 
به دليل دوكارته ش��دن از دست داد تا در مصاف 
حساس با ش��اگردان نويدكيا دو مهره اصلي اش 
را به همراه نداشته باش��د و اين اتفاق مي تواند به 
سود سپاهاني تمام شود كه در پي كسب دومين 
پيروزي خود در اين رقابت هاس��ت و روي كاغذ 
كار سختي براي دس��تيابي به برتري مقابل تيم 
قعرنش��ين ليگ عربس��تان كه در رده سيزدهم 
جدول 15 تيمي اين كش��ور قرار گرفته، ندارد. 
با وجود اين دس��ت كم گرفتن ياران خوزه گومز 
پرتغالي مي تواند روز سختي را براي سپاهان رقم 
بزند، خصوصاً اگر نويدكيا برنامه اي براي كاسيو 

برزيلي و آلو مدريان اسپانيايي نداشته باشد.
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شيوا نوروزي

فريدون حسن

شب خوش اسپانيايي ها در ليگ قهرمانان 
امري: هدفمان صعود به فينال اروپاست

تس��اوي تلخ در آليانس آره نا حذفي دردناك و ناباورانه براي بايرن مونيخ 
به همراه داشت. انتظار مي رفت ش��اگردان ناگلزمان در ديدار برگشت از 
يك چهارم نهايي ليگ قهرمانان اروپا درس بزرگي به ويارئال بدهند تا هم 
شكست بازي رفت جبران شود و هم براي حريفان خط و نشان كشيده 
باشند، اما تساوي يك – يك خانگي صعود زيردريايي ها را امضا كرد تا غول 
آلماني مقابل هوادارانش سرشكسته ش��ود. با اين  حال رئال مادريد شب 

اسپانيايي ها را با صعود دشوار به دور بعد تكميل كرد. 
باخت يك بر صفر ديدار رفت تنها در صورتي خنثي  مي شد كه بايرن حداقل 
با اختلاف دو گل زردپوشان را مغلوب كند، اما در خانه با تساوي يك – يك 
متوقف شد تا يكي از مدعيان قهرماني خداحافظي تلخی با ليگ قهرمانان 
داشته باشد. تيم ناگلزمان نه تنها ش��ادابي و روحيه هميشگي را نداشت، 
بلكه نتوانست از تك گل لواندوفسكي محافظت كند. هيچ كس تصورش 
را هم نمي كرد چوكوز، هافبك نيجري��ه اي و جوان وقتي در دقيقه 84 به 
ميدان فرستاده می شود، چهار دقيقه بعد گل سرنوشت ساز ويارئال را به ثمر 
برساند و فرشته خوشبختي تيمش لقب گيرد. اوناي امري در شبي كه كمتر 
كسي منتظر خوشحالي او بود، به عنوان سرمربي يكي از چهار تيم برتر اروپا 
عملكرد بازيكنانش را ستود: »توانستيم نمايش خوبي در دفاع داشته باشيم. 
بازيكنان بسيار خوبي داريم كه قادر به مقابله با حريف هستند. تلاش زيادي 
داشتيم و فرصت زيادي را صرف آماده شدن براي اين بازي كرديم. بايد قدم 
به قدم پيش برويم و از حضور در نيمه نهايي لذت ببريم. هدف ما اين است 
كه به فينال برسيم. تيم ما تجربه كافي را دارد. وقتي مي خواهيد كاري مهم 
و برجسته انجام دهيد بايد تيم هاي بزرگي را شكست دهيد. برابر يوونتوس 
اين قدم را برداشتيم و باور و اعتماد به نفس خودمان را تقويت كرديم. حالا 
در نيمه نهايي بايد همين شرايط را براي هر حريفي تكرار كنيم. حرف زدن از 
وقت تلف كردن تيم ما غيرمنصفانه است. در جريان 90 دقيقه بهتر بوديم و 
هيچ وقتي تلف نكرديم. ما بازي درستي انجام داديم، هر كسي تاكتيك بازي 

خودش را دارد، اما مهم اين است كه به تيم حريف احترام بگذاريم.«
يوليان ناگلزمان در پايان بازي معتقد بود اگر مولر موقعيتش را گل كرده بود 
نتيجه اي ديگر رقم مي خورد: »نتيجه اي كه ويارئال در ديدار رفت كسب كرد، 
كليد صعود آنها به دور بعد بود. در ديدار رفت اصلاً نمايش خوبي نداشتيم و 
تقريباً در همه دوئل ها بازنده بوديم، اما در ديدار برگشت بسيار خوب ظاهر 
شديم. مي توانم بگويم كه يكي از بهترين بازي هايمان را به نمايش گذاشتيم. 
در نيمه دوم فرصت هاي خوبي براي گلزني داشتيم و مي توانستيم گل دوم 
را هم به ثمر برسانيم. توماس مولر نيز مي توانست در اين بازي گلزني كند. 
ويارئال در بازي دفاعي تبحر دارد، آنها به خوبي و به صورت سيستماتيك 
دفاع كردند. ما نمايش خوبي داش��تيم، اما در ضدحملات خوب نبوديم. 
ضدحملات ويارئال بسيار خطرناك بود و در نهايت با اين تاكتيك به ما گل 
زدند. بازي كردن برابر چنين تيم هايي و خلق موقعيت بسيار سخت است. ما 
از دور رقابت ها حذف شديم و طبيعي است كه ناراحت باشيم. با اين حال از 

نمايش تيم در بازي برگشت راضي هستم.«
    

لندني ها براي جبران باخت بازي رفت و رس��يدن به نيمه نهايي هر كاري 
كردند. چلس��ي حتي تا 10دقيقه پاياني بازي 3 بر صفر از رئال پيش بود و 
با توجه به شكست 3 بر يك ديدار اول خود را صعود كرده مي دانست، ولي 
رؤياي رئالي ها با گل دقيقه 80 رودريگو و معجزه دقيقه 96 بنزما به حقيقت 
پيوست و در مجموع )5 بر 4( اين كهكشاني ها بودند كه در برنابئو به جشن و 
پايكوبي پرداختند. توماس توخل، سرمربي چلسي بدشانسي را عامل حذف 
تيمش عنوان كرد: »چهار گل زديم و شانس هاي بيشتري نسبت به رئال خلق 
كرديم، ولي در نهايت چندان خوش شانس نبوديم. از اين نتيجه حس نااميدي 
دارم، به خصوص اينكه اشتباهات فردي عجيبي هم داشتيم. گل اول رئال كه 
مهم ترين لحظه بازي بود، روي اشتباه ما به ثمر رسيد و در چنين سطحي از 

فوتبال شما به كمي شانس هم نياز داريد كه ما از آن بي بهره بوديم.«
كارلو آنچلوتي اما شاگردانش را شايسته صعود خواند: »رنج زيادي را تحمل 
كرديم. شايسته دريافت گل هاي دوم و سوم نبوديم، ولي گل سوم چلسي 
تيم را رها كرد و بازي عوض شد. سپس همه توانمان را گذاشتيم و در پايان 
با لياقت تمام صعود كرديم. اين جادوي رئال مادريد است. پس از گل سوم به 
جاي تسليم شدن، 100درصد انرژي مان را گذاشتيم. در ذات رئال است كه 
هرگز پاپس نكشد و تا ثانيه پاياني مبارزه كند. بايد به ويارئال هم اشاره كنم 
كه صعود كرد. مي گفتند باشگاه هاي اسپانيايي سطح شان افت كرده، ولي 

الان دو تيم اسپانيايي در نيمه نهايي هستند.«

ليگ قهرمانان آسيا، مصاف فولاد و سپاهان با آخال و التعاون

آخرین فرصت

قالي جام جهاني هنر هنرمندان دیزجي 
تب جام جهاني كه بالا مي رود ديگر بزرگ و كوچك و پير وجوان نمي شناسد. 
اين روزها همه به فكر جام جهاني هستند، حتي آنها كه دستي در هنر دارند 
و شايد در نگاه اول اينگونه به نظر برسد كه ارتباط چنداني با ورزش و جام 
جهاني نداشته باشند، اما داس��تان جام جهاني متفاوت است، حتي براي 
قاليبافان هنرمند اي��ران زمين. كار تابلوفرش ي��ار دوازدهم را هنرمندان 
شهرستان ديزج شهر خوي به پايان رساندند و حالا اين تابلوفرش زيبا به 
فدراسيون فوتبال اهدا شده است. طراحي اين تابلوفرش با فريدون نقي لو 
بوده و زين العابدين دانش آن را با حمايت اداره كل ورزش و جوانان استان 
آذربايجان غربي بافته است. تابلوفرش يار دوازدهم با 80 درصد ابريشم و در 
ابعاد يك متر در 80سانتيمتر با حضور بافنده طراح و ساير عوامل اجرايي اين 

تابلو، امروز به ميرشاد ماجدي سرپرست فدراسيون فوتبال اهدا شد.

برنامه نيمه نهایي جام حذفي اعلام شد
با مشخص شدن چهره تيم هاي راه يافته به مرحله  نيمه نهايي مسابقات 
جام حذفي فوتبال يادواره آزادي خرمشهر، برنامه مسابقات اين مرحله 
از مسابقات اعلام شد. بر اين اساس در اولين بازي دو تيم آلومينيوم اراك 
و خليج فارس ماهشهر روز دوشنبه 29 فروردين ماه از ساعت 20:30 در 
ورزشگاه امام خميني اراك به مصاف هم مي روند. بازي دوم اين مرحله را 
هم دو تيم نساجي مازندران و مس كرمان روز سه شنبه 30 فروردين از 

ساعت 20:30 در ورزشگاه آزادي برگزار خواهند كرد. 

برنامه و مربيان تيم هاي ملي تكواندو مشخص شد
مسعود لشكري، سخنگوي كميته فني فدراسيون تكواندو در خصوص 
زمان برگزاري رقابت ه��اي انتخابي تيم هاي ملي گف��ت: »رقابت هاي 
انتخابي تيم ملي بان��وان 29 فروردين ماه در خان��ه تكواندوی پايتخت 
)شهرك آزادي( و در بخش مردان 29 و 30 در خانه تكواندوي فدراسيون 
برگزار خواهد شد. همچنين كادر فني تيم هاي ملي تكواندو و پاراتكواندو 
در رده سني بزرگسالان تكميل شد كه هدايت تيم ملي مردان كشورمان 
بر عهده بيژن مقانلو به عنوان سرمربي، مجيد افلاكي و مسعود حجي زواره 
در جايگاه مربي است و در گروه بانوان نيز مينو مداح به عنوان سرمربي و ندا 
زارع و مهروز ساعي به عنوان مربي تيم ملي را همراهي مي كنند. همچنين 
در تيم ملي پاراتكواندو در گروه مردان مرتضي سلطاني و علي كريمي صابر، 
سرمربي و مربي هستند و در گروه بانون نيز عاطفه كشاورز سرمربي و زهرا 

حسيني مربي و تيم ملي را براي رقابت هاي پيش رو هدايت مي كنند.«

انتقاد تند فدراسيون تنيس از شركت توسعه 
داوود عزيزي، رئيس فدراسيون تنيس با ابراز تأسف از مزايده زمين هاي 
مجموعه ورزشي انقلاب توسط شركت توسعه و تجهيز گفت: »با پايان 
زمان مزايده زمين هاي تنيس اين مجموعه، متأسفانه شاهد واگذاري اين 
زمين ها با قيمت هاي نجومي به بخش خصوصي بوديم. به اعتقاد من با اين 
اقدام، فاتحه تنيس به خصوص در بحث همگاني خوانده شد. با برگزاري 
اين مزايده با مبالغ نجومي كه تنها هدف آن صرفاً انتفاع مالي است، تنها  
4درصد از جامعه مي توانند از امكانات تنيس مجموعه انقلاب اس��تفاده 
كنند. با توجه به اصل سوم قانون اساسي مبني بر آموزش و پرورش و تربيت 
بدني رايگان براي همه، با اين مزايده مي توان به جرئت گفت كه پايبندي 
به اين اصل وجود ندارد و بنده به شخصه انتقاد خود را به شركت توسعه و 

نگهداري اماكن ورزشي اعلام مي كنم.«

هدف صعود نداشتيم به قطر نمي رفتيم

حق من است كه به اردو دعوت شوم
سهميه المپيك را به دست آورد، اما روي يك اشتباه و شايد سوءمديريت       خبر
در وزنه برداري نتوانست راهي المپيك شود. پريسا جهانفكريان همان 
زمان با فدراسيون دچار مشكل شد و كار به جاهاي باريك كشيد، اما حالا اميدوار است بتواند با حضور 
در اردوي تيم ملي دوباره بدرخشد. جهانفكريان در آخرين روزهاي توزيع سهميه المپيك توكيو، جواز 
حضور در المپيك را به دست آورد، اما چون از شانس خود براي گرفتن اين سهميه مطلع نبود عمل 
جراحي روي دستش انجام داد و به همين دليل نيز نتوانست المپيك را تجربه كند. او بابت احتمال 
دعوت نشدنش به اردو به خاطر اختلافات گذشته مي گويد: »من يك وزنه بردار مستعد هستم و حقم 
اين است كه دعوت شوم. دليلي ندارد چون به برخي مسائل اعتراض داشتم، به خاطر آن دعوت نشوم. 
در اردوي وزنه برداري هر كس��ي از لحاظ ركوردي بهتر باشد دعوت مي ش��ود، نه اينكه اگر كسي با 

فدراسيون اختلاف نظر داشت، دعوت نشود. به نظرم اين منطقي نيست.«

شيميدر با برتري مقابل شهرداري 
فريدون حسن
      بسکتبال

گرگان در سومين بازي مرحله 
نيمه نهايي رقابت هاي ليگ برتر 
بسكتبال جلوي فيناليست ش��دن زودهنگام اين تيم را گرفت.  
ديدار سوم دو تيم سه شنبه شب در تالار بسكتبال آزادي برگزار 
شد و گرگاني ها با توجه به دو پيروزي قبلي اين شانس را داشتند 
كه با كسب پيروزي سوم راهي فينال شوند، اما شيميدر در يك 
بازي نزديك با حساب 75 بر 71 پيروز ميدان شد تا كار دو تيم به 
بازي چهارم كشيده شود.  اما مرحله نيمه نهايي رقابت هاي ليگ 
برتر بسكتبال در حالي ادامه پيدا مي كند كه اعتراض تيم ها به نحوه 
قضاوت  داوران بالا گرفته و حتي برخي معتقدند كه داورهايي براي 
بازي ها انتخاب مي شوند كه مانع نتيجه گرفتن تيم شان هستند. 
فريدون سليميان، سرپرست كميته داوران فدراسيون بسكتبال در 
اين خصوص مي گويد: »هر روزي كه مسابقه برگزار مي شود، كوبل 
داوري ما مس��ابقه قبلي را آناليز مي كند و آن چيزي را كه براي 

سلامت داوري است انجام مي دهد تا اشتباه كمتري در مسابقات 
باشد و سعي مي كند مسابقه با سلامت برگزار شود.« وي ادامه 
می دهد: »هر روزي كه بازي داريم حداقل نزديك به 30 ساعت 
يا دو روز قبل داوران از بازي بعدي خ��ود خبر دارند. با توجه به 
تعداد داوران، محدوديت هايي داريم و دو تا سه داور هم آماده باش 
هستند. ما سعي مي كنيم داوراني را انتخاب كنيم كه حساسيت 
روي آنها نباش��د و اينطور نيس��ت كه به دلخواه باشگاه ها داور 
انتخاب كنيم. داوران ما با باشگاه ها مشكلی ندارند. وقتي داوري 
را انتخاب كنيم، ديگر آن را تغيير نمي دهيم. مس��ابقات ما در 
بالاترين سطح ممكن برگزار می شود. داوراني كه در اين يك سال 
خوب بودند بيشتر استفاده مي شوند، اما اينطور نيست كه فقط 
از چند نفر استفاده كنيم. ما در اين مرحله 17 تا 18 نفر را داريم 
و از آنها استفاده مي كنيم. هر بازي كه انجام شود بعد بازي تصاوير 
آن آماده مي شود و با حضور داوران قضاوت ها، آناليز مي شوند. 

البته داوران ما خوب كار مي كنند.«

حمايت فدراسيون از داوران بسكتبال

 شيميدر جلوي فيناليست شدن 
گرگان را گرفت

تيم ملي به سرمربي تراز اول نياز دارد
تيم ملي بسكتبال كاپ آس��يا و بازي هاي 
آسيايي هانگژو را در پيش دارد. با اين حال 
تكليف كادرفني اين تيم در ابهام قرار دارد. 
مشخص نيست كه برنامه رئيس فدراسيون 
براي كادر فني تيم ملي بسكتبال چيست 
و ما ه��م نمي دانيم، اما از ش��واهد و قرائن 
اينگونه پيداست كه احتمال تغيير سرمربي 
تيم ملي وجود دارد. اگر قرار است همكاري 
فدراسيون با كادرفني فعلي ادامه دار نباشد، 
همين امروز تصميم قطعي گرفته ش��ود بهتر اس��ت، ن��ه اينكه تغيير و 
جابه جايي را به ميانه راه يا آخر راه موكول كنيم. در هر صورت فدراسيون 
بايد تعيين تكليف سرمربي تيم ملي را يكي از اولويت هاي امروز خود قرار 
دهد. آنچه مسلم است اينكه فقط مربي تراز اول به درد بسكتبال مي خورد 
كه البته همكاري نتيجه بخش با چنين مربي هم زمانبر است. وقتي مربي 
خارجي وارد كشور مي شود فقط با آن رشته سروكار ندارد. شرايط كلي 
ورزش كش��ور و حتي قاره آس��يا نيز روي كار هم تأثيرگذار خواهد بود. 
بنابراين تا مربي خارجي بيايد و شرايط ورزش كشور را بشناسد  و متوجه 
شود در چه موقعيت جديدي قرار گرفته است يا با بسكتبال كشور آشنا 
شود زمان مي برد. با همه اينها جذب مربي خارجي مي تواند به بسكتبال 
كشور كمك كند. در انتخابي جام جهاني و براي بازي هاي آسيايي هم قطعاً 
مربيان داخلي كنار مربي خارجي قرار مي گيرند كه بتوانند كمك حال او 
در آشنايي بيشتر با تيم ملي و شرايط باشند. به همين دليل جذب مربي 
خارجي اگر بر اساس اصول و منطق و درست باشد، مي تواند حتي بسكتبال 
كشور را تكان دهد. چه بسا ديگر مانند گذشته به سمت مربيان اروپايي و 
صربستاني نرويم و اولويت جذب مربي از امريكا باشد. در واقع فكر مي كنم 
كه ديگر زمان آن رسيده كه براي انتخاب سرمربي تيم ملي حتي پا را فراتر 
از اروپا بگذاريم و از ميان گزينه هاي امريكايي يكی را انتخاب كنيم. اگر يك 
مربي خوب امريكايي براي تيم ملي جذب شود در كل نوع بسكتبال كشور 
دگرگون خواهد شد. سال آينده سال كسب سهميه المپيك است. نبايد 
فقط به رفتن به المپيك فكر كنيم، بايد افق ديدمان را گسترده كنيم و با 

رويكرد جهاني و المپيكي تصميماتمان را بگيريم.

قاسم كياني

كارشناس بسكتبال

اميدهاي فوتبال را دریابيد 
اين روزها و در ميان سروصداي ليگ برتر، جام حذفي و تيم ملي فوتبال، 
مهدي مهدوي كيا، سرمربي تيم اميد شاگردانش را تمرين مي دهد. مرداني 

كه قرار است يكي از آرزوهاي ديرينه فوتبال ايران را محقق كنند.
مهدوي كيا و شاگردانش قرار است به آرزوي 46ساله فوتبال ايران براي حضور 
در المپيك پايان دهند، اما چگونه؛ اين روزها همه با چهره هاي خندان به 
اردوی تيم اميد سر مي زنند و وعده حمايت مي دهند، اما آيا واقعاً اين وعده ها 
كافيس��ت؟ مهدوي كيا همين چند هفته قبل با انتقاد از روند آماده سازي 
تيم گفته بود: »تيم هاي حريف ما الان دارند در تورنمنت هاي معتبر محك 
مي خورند، اما ما اينجا فقط داريم تمرين مي كنيم. بايد به مسابقه برويم، بايد 
شرايطي فراهم شود كه تيم بتواند بازي تداركاتي مناسب برگزار كند، والا با 

اين اردوهاي مقطعي و داخلي نمي توانيم كاري از پيش ببريم.«
حرف هاي مهدوي كيا عين واقعيت اس��ت. تيم اميد فقط در مواقعي كه 
مسابقات باشگاهي تعطيل باشد چند روزي اردو برگزار مي كند، آن هم 
بدون بازي تداركاتي مناسب. به طور قطع ديدار با پرسپوليس و نساجي 
نمي تواند ديدار مناسبي براي تيمي باشد كه مي خواهد به جنگ رقباي تا 
دندان مسلح آسيايي براي رسيدن به المپيك برود. پس بايد نگاه به تيم 
اميد عوض شود، بايد كاري كرد كه آنها در يك ميدان واقعي محك بخورند 

و بتوانند نقاط ضعف و قوت خود را بشناسند. 
ديروز خبر رسيد كه نخستين جلسه كميته فني فدراسيون فوتبال با 
حضور اعضای جديد تشكيل شد. جلسه اي كه خبر مي رسد براي اولين 
بار در مورد تيم ملي بزرگسالان در آن هيچ صحبتي به ميان نيامده است 
و محور اصلي جلسه، بررسي وضعيت تيم هاي پايه فوتبال كشور بوده 
اس��ت. خب اين اتفاق را بايد به فال نيك گرفت كه فدراسيون نشينان 
مي خواهند سروس��اماني به وضعيت تيم هاي پايه و نوجوانان و جوانان 
بدهند، اما در حال حاضر به نظر مي رسد يكي از اصلي ترين برنامه ها بايد 

تيم اميد و شاگردان مهدوي كيا باشد. 
تركيب جديد كميته فني هم مؤيد اين نكته است. نفراتي چون مديرروستا 
كه درد نرفتن به المپيك را چشيده اند، خوب مي دانند كه تيم اميد چه 
شرايطي دارد و در چه وضعيتي بايد آماده رويارويي با حريفان بزرگ شود. 
البته نبايد از ياد برد كه صرف تشكيل جلسه هم مشكلي برطرف نمی شود، 
والا اين جلسات زياد برگزار شده و حاصل آنها هم كاملاً مشخص و معلوم 
بوده است. تيم اميد براي رسيدن به المپيك 2024 پاريس نيازمند يك 
حمايت همه جانبه و درست است. نبايد از ياد ببريم كه فوتبال ايران زماني 
رشد واقعي را تجربه كرد كه ابتدا به المپيك رسيد و بعد راهي جام جهاني 
ش��د. بنابراين اگر مي خواهيم دوباره اقتدارمان را در قاره كهن به صورت 
واقعي و نه در آمار و ارقام ثابت كنيم بايد هواي تيم اميد را داشته باشيم و 
اين محقق نمي شود، مگر آنكه فدراسيون فوتبال برنامه اي جامع و كامل در 

حمايت از اين تيم داشته باشد. 
اميد هاي فوتبال اي��ران بايد در ميدان هاي جدي مح��ك بخورند و اين 
مسئله اي نيست كه صرفاً با برگزاري جلسه حل شود، حتي اگر در آن جلسه 

به چيزي جز اميد هاي فوتبال و المپيك اشاره نشود.
قرعه تيم ملي فوتبال كه مشخص شد، 

حامد قهرماني
    چهره

اظهارنظرها هم شروع ش��د و خيلي ها 
معتقدند قرع��ه ايران در ج��ام جهاني 
برخلاف آنچه تصور مي شود قرعه راحتي نيست. با اين حال آنچه مهم 
است نظر س��رمربي تيم ملي در خصوص اين قرعه و برنامه هايش براي 
رويارويي با حريفان در جام جهاني است. دراگان اسكوچيچ حالا بعد از 
پشت سر گذاش��تن هياهو ها و جار و جنجال هاي مراسم 
قرعه كش��ي از هدفي مي گويد كه ب��راي تيم ملي 
ترسيم كرده است: »ما براي خودمان يك هدف 
تعيين كرديم و دقيقاً هدفمان هم اين است كه 
صعود كنيم. اگر چنين چيزي هدفمان نبود، 
هرگز به جام جهاني نمي رفتيم. هر كاري كه 
در زندگي انجام مي دهيد، پش��ت آن بايد 
هدفي داشته باشيد و اين يك روش بسيار 
س��اده براي زندگي ك��ردن و فعاليت در 
ورزش اس��ت. در قطر به دنبال موفقيت 
بزرگي هستيم و در عين حال بايد به دنبال 
چيزهاي جديدي باشيم. از من بپرسيد كه 
اين اتفاق جديد چيست؛ مي گويم بايد از اين 
گروه صعود كنيم. من باور دارم كه بازيكنانم 
مي توانند به اين مهم دست پيدا كنند. باور 
داشتن، اولين چيزي است كه بايد آن را 

داشته باشيم.«


